

## ЗМІСТ

### ПЕДАГОГІЧНІ НАУКИ

*Борисов В. В., Литвинов А. С.*

ВИКОРИСТАННЯ СУЧАСНИХ АВТОМАТИЗОВАНИХ СИСТЕМ  
УПРАВЛІННЯ НАВЧАЛЬНИМ ЗАКЛАДОМ ДЛЯ СКЛАДАННЯ РОЗКЛАДУ ..... 5

*Алексеєнко-Лемовська Л. В.*

МЕТОДИЧНА КОМПЕТЕНТНІСТЬ ВИХОВАТЕЛІВ ДОШКІЛЬНИХ  
НАВЧАЛЬНИХ ЗАКЛАДІВ: СУТНІСТЬ ТА КОНЦЕПТУАЛЬНІ ЗАСАДИ..... 14

*Білик В. Г.*

ПОНЯТІЙНИЙ АПАРАТ ДОСЛІДЖЕННЯ ПРОБЛЕМИ  
ФОРМУВАННЯ ГОТОВНОСТІ МАЙБУТНІХ ВЧИТЕЛІВ ДО  
ЗДОРОВ'ЯФОРМУВАЛЬНОЇ ДІЯЛЬНОСТІ В ПОЧАТКОВІЙ ШКОЛІ ..... 23

*Гарник І.*

ЧИННИКИ ТА ЗАСОБИ РОЗУМОВОГО РОЗВИТКУ ДИТИНИ  
У СИСТЕМІ ДОШКІЛЬНОГО ВИХОВАННЯ ВЕЛИКОЇ БРИТАНІЇ ..... 30

*Гирич З. И.*

СОВРЕМЕННЫЕ МЕТОДЫ И ПРИЕМЫ ОБУЧЕНИЯ РЕЧЕВОМУ  
ОБЩЕНИЮ НА РУССКОМ ЯЗЫКЕ ИНОСТРАННЫХ ТЮРКОЯЗЫЧНЫХ  
СТУДЕНТОВ ИНЖЕНЕРНОГО ПРОФИЛЯ..... 37

*Гришина О. А.*

АНАЛІЗ ФАХОВИХ НАУКОВИХ ТЕКСТІВ ДЛЯ ЧИТАННЯ  
АНГЛІЙСЬКОЮ МОВОЮ МАЙБУТНІМИ ІНЖЕНЕРАМИ ..... 46

*Застело О. В.*

КОМПЛЕКСНЕ ЗАСТОСУВАННЯ МАТЕМАТИЧНИХ МЕТОДІВ  
У ЕКСПЕРТНОМУ ОЦІНЮВАННІ РІВНЯ СФОРМОВАНOSTІ  
ІНШОМОВНОЇ КОМУНІКАТИВНОЇ КОМПЕТЕНТНОСТІ СЛУХАЧІВ..... 52

*Інь Хань*

ПЕДАГОГІЧНА ВЗАЄМОДІЯ ЯК ВАЖЛИВИЙ ЧИННИК УДОСКОНАЛЕННЯ  
ЕТНОХУДОЖНЬОЇ ПІДГОТОВКИ МАЙБУТНІХ УЧИТЕЛІВ МУЗИКИ..... 63

*Керпатенко Ю. В., Щербина О. О.*

АБРЕВІАЦІЯ ЯК СПОСІБ ЕКОНОМІЇ МОВНИХ ЗАСОБІВ  
У ПІДГОТОВЦІ СЛУХАЧІВ МОВНИХ КУРСІВ ДО КОМУНІКАЦІЇ  
У СУСПІЛЬНО-ПОЛІТИЧНОМУ ПОЛІ ..... 70

**Кміта Є. В.**

МЕТОДИЧНА СИСТЕМА ПЕРЕПІДГОТОВКИ ДИСПЕТЧЕРІВ  
УПРАВЛІННЯ ПОВІТРЯНИМ РУХОМ ЯК СКЛАДОВА РОЗВИТКУ ЇХ  
ПРОФЕСІЙНОЇ КОМУНІКАТИВНОЇ КОМПЕТЕНТНОСТІ У НІМЕЧЧИНІ..... 77

**Король Т. Г.**

АДАПТИВНИЙ ТЕСТОВИЙ КОНТРОЛЬ АНГЛОМОВНОЇ  
КОМПЕТЕНТНОСТІ В ЧИТАННІ ФАХОВОЇ ЛІТЕРАТУРИ  
СТУДЕНТАМИ НЕМОВНИХ СПЕЦІАЛЬНОСТЕЙ..... 86

**Кузьменко В. Й.**

ОРГАНІЗАЦІЙНО-ПЕДАГОГІЧНІ ПЕРЕДУМОВИ ФОРМУВАННЯ ПОНЯТЬ  
У СТАРШОКЛАСНИКІВ ЗАГАЛЬНООСВІТНІХ НАВЧАЛЬНИХ ЗАКЛАДІВ  
СІЛЬСЬКОЇ МІСЦЕВОСТІ В УМОВАХ ПРОФІЛЬНОГО НАВЧАННЯ ..... 94

**Лю Веньцзун**

АНАЛІЗ РЕЗУЛЬТАТІВ ЕКСПЕРИМЕНТАЛЬНОГО ДОСЛІДЖЕННЯ  
ФОРМУВАННЯ ВОКАЛЬНО-ПЕДАГОГІЧНОЇ МАЙСТЕРНОСТІ  
МАЙБУТНЬОГО ВЧИТЕЛЯ МУЗИЧНОГО МИСТЕЦТВА..... 101

**Михалюк А. М.**

ЗНАЧУЩІСТЬ УКРАЇНСЬКОГО ФОРТЕПІАННОГО МИСТЕЦТВА  
ЯК ЗАСОБУ ФОРМУВАННЯ ВИКОНАВСЬКОЇ КУЛЬТУРИ  
МАЙБУТНІХ УЧИТЕЛІВ МУЗИКИ ..... 109

**Ніколаєв К. Д.**

ВИПЕРЕДЖАЮЧА ОСВІТА ДЛЯ СТАЛОГО РОЗВИТКУ  
ЯК ІННОВАЦІЙНА ФОРМА ОРГАНІЗАЦІЇ ОСВІТНЬОГО  
ПРОСТОРУ ПЕРЕПІДГОТОВКИ ВЧИТЕЛІВ..... 116

**Паршикова О. О.**

ПОСЛІДОВНІСТЬ ЗАСВОЄННЯ ІНОЗЕМНОЇ МОВИ  
МОЛОДШИМИ ШКОЛЯРАМИ ЯК ОДНА ІЗ ПЕРЕДУМОВ ВИЗНАЧЕННЯ  
ЗМІСТУ ІНШОМОВНОЇ ОСВІТИ УЧНІВ ПОЧАТКОВОЇ ШКОЛИ ..... 125

**Синекон О. С.**

ОСОБИСТІСНИЙ КОМПОНЕНТ В ОСОБИСТІСНО-ДІЯЛЬНІСНОМУ ПІДХОДІ  
У НАВЧАННІ АНГЛІЙСЬКОЇ МОВИ СТУДЕНТІВ ТЕХНІЧНИХ  
СПЕЦІАЛЬНОСТЕЙ ЗАСОБАМИ МІЖДИСЦИПЛІНАРНИХ ЗВ'ЯЗКІВ ..... 132

**Федосєєв С. Е.**

ФОРМИ І МЕТОДИ ІНТЕРАКТИВНОГО НАВЧАННЯ  
АЛГЕБРИ І ПОЧАТКІВ АНАЛІЗУ ..... 139

**Чжан Лу**

СУТНІСТЬ, ЗМІСТ І СТРУКТУРА ДИРИГЕНТСЬКО-ХОРОВОЇ  
ПІДГОТОВКИ МАЙБУТНІХ УЧИТЕЛІВ МУЗИКИ ДО РОБОТИ У ЗНЗ..... 147

## ІСТОРИЧНІ НАУКИ

*Андрейків Х. В.*

ХАРАКТЕРИСТИКА ТРАДИЦІЙНОГО ТКАЦТВА І КРАВЕЦТВА БОЙКІВ  
(ДРУГА ПОЛОВИНА ХІХ – СЕРЕДИНА ХХ СТОЛІТТЯ) ..... 156

*Бей Р. В.*

ЛАБОРАТОРІЯ МАШИНОБУДУВАННЯ І ПРОБЛЕМ  
СІЛЬСЬКОГОСПОДАРСЬКОЇ МЕХАНІКИ АН УРСР (1945–1956) ..... 167

*Березовська В. В.*

ДУНАЙСЬКІ КНЯЗІВСТВА НА ШЛЯХУ ДО НЕЗАЛЕЖНОСТІ:  
НЕВДАЛІ СПРОБИ 1856-1857 РР. .... 172

*Бородай І. С.*

СТАНОВЛЕННЯ ТЕОРІЇ КРІОКОНСЕРВАЦІЇ СІМ'Я  
СІЛЬСЬКОГОСПОДАРСЬКИХ ТВАРИН ..... 179

*Булах Т. Д.*

ПОШИРЕННЯ ЗНАНЬ В УКРАЇНСЬКОМУ СЕЛІ  
ЗАСОБАМИ ПРОПАГАНДИ В 1953–1964 РР. .... 184

*Ващенко С. В.*

ВНЕСОК КОНСТРУКТОРСЬКИХ КОЛЕКТИВІВ ДОБИ  
ДРУГОЇ СВІТОВОЇ ВІЙНИ У ВІДБУДОВУ  
НАРОДНОГО ГОСПОДАРСТВА УРСР: ІСТОРИОГРАФІЯ ПИТАННЯ ..... 193

*Герус-Бахтіна Н. А.*

НІМЕЦЬКІ ЕТНІЧНІ МЕНШИНИ НАПЕРЕДОДНІ  
ТА В ПЕРШИЙ РІК ВЕЛИКОЇ ВІТЧИЗНЯНОЇ ВІЙНИ ..... 200

*Кравець О. П.*

ДЕРЖАВНО–ЦЕРКОВНІ ВІДНОСИНИ У ПОЛЬЩІ  
В 20–30 РР. ХХ СТ.: ДОСВІД БАПТИСТСЬКИХ ГРОМАД ..... 206

*Ототюк О. В.*

ПОВСЯКДЕННІСТЬ ТВОРЧИХ ПОСТАТЕЙ, ПРАЦІВНИКІВ ОСВІТИ  
ТА КУЛЬТУРИ, ТВОРЧИХ ОРГАНІЗАЦІЙ – РУШІЙНИХ СИЛ УКРАЇНІЗАЦІЇ  
У 1920 – НА ПОЧАТКУ 1930-ИХ РР. .... 218

*Скрипник А. Ю.*

ОФІЦІЙНА І ОБІГОВА ДОКУМЕНТАЦІЯ МІЛІТАРНОГО ЗМІСТУ  
ТА ЇЇ МІСЦЕ В РОБОТІ ЦИВІЛЬНИХ УСТАНОВ КИЇВСЬКОГО  
ГЕНЕРАЛ-ГУБЕРНАТОРСТВА В 30-Х – 50-Х РР. ХІХ СТ. .... 229

**ВІДОМОСТІ ПРО АВТОРІВ** ..... 240

## СОДЕРЖАНИЕ

ПЕДАГОГИЧЕСКИЕ НАУКИ

<b>Борисов В. В., Литвинов А. С.</b> Использование современных автоматизированных систем управления учебным заведением для формирования расписания.....	5
<b>Алексеенко-Лемовская Л. В.</b> Методическая компетентность воспитателей дошкольных учебных заведений: сущность и концептуальные основы.....	14
<b>Билык В. Г.</b> Понятийный аппарат исследования проблемы формирования готовности будущих учителей к здоровьесформирующей деятельности в начальной школе.....	23
<b>Гарник И.</b> Факторы и средства умственного развития ребёнка в системе дошкольного образования Великобритании.....	30
<b>Гирич З. І.</b> Сучасні методи і прийоми навчання мовного спілкування російською мовою іноземних тюркомовних студентів інженерного профілю.....	37
<b>Гришина Е. А.</b> Анализ специальных научных текстов для чтения на английском языке будущими инженерами.....	46
<b>Застело О. В.</b> Комплексное применение математических методов в экспертном оценивании уровня сформированности иноязычной коммуникативной компетентности слушателей.....	52
<b>Инь Хань.</b> Педагогическое взаимодействие как важный фактор совершенствования этнохудожественной подготовки будущих учителей музыки.....	63
<b>Керпатенко Ю. В., Щербина Е. А.</b> Аббревиация как способ экономии языковых средств в подготовке слушателей языковых курсов к коммуникации в общественно-политическом поле. ...	70
<b>Кмита Е. В.</b> Методическая система переподготовки диспетчеров управления воздушным движением как составляющая развития их профессиональной коммуникативной компетентности в Германии.....	77
<b>Король Т. Г.</b> Адаптивный тестовый контроль англоязычной компетентности в чтении специальной литературы.....	86
<b>Кузьменко В. И.</b> Организационно-педагогические предусловия формирования понятий у старшеклассников общеобразовательных учебных заведений сельской местности в условиях профильного обучения.....	94
<b>Лю Веньцун.</b> Анализ результатов экспериментального исследования формирования вокально-педагогического мастерства будущих учителей музыкального искусства.....	101
<b>Михалюк А. М.</b> Значимость украинского фортепианного искусства как средства формирования исполнительской культуры будущих учителей музыки.....	109
<b>Николаев К. Д.</b> Опережающее образование для устойчивого развития как инновационная форма организации образовательного пространства переподготовки учителей. .	116

<b>Паршикова О. О.</b> Последовательность усвоения иностранного языка младшими школьниками как одна из предпосылок определения содержания иноязычного образования учеников начальной школы.....	125
<b>Синекон О. С.</b> Личностный компонент в личностно-деятельностном подходе в обучении английского языка студентов технических специальностей средствами междисциплинарных связей. ....	132
<b>Федосеев С. Э.</b> Формы и методы интерактивного обучения алгебры и начал анализа. ....	139
<b>Чжан Лу.</b> Сущность, содержание и структура дирижерско-хоровой подготовки будущих учителей музыки к работе в общеобразовательных учреждениях. ....	147

### ИСТОРИЧЕСКИЕ НАУКИ

<b>Андрейкив К. В.</b> Характеристика традиционного ткачества и портновского ремесла бойков (вторая половина XIX – середина XX века).....	156
<b>Бей Р. В.</b> Лаборатория машиностроения и проблем сельскохозяйственной механики АН УССР (1945–1956). ....	167
<b>Березовская В. В.</b> Дунайские княжества на пути к независимости: неудачные попытки 1856–1857 гг.....	172
<b>Бородай И. С.</b> Становление теории криоконсервации семени сельскохозяйственных животных. ....	179
<b>Булах Т. Д.</b> Распространение знаний в украинском селе средствами пропаганды в 1953–1964 гг. ....	184
<b>Ващенко С. В.</b> Вклад конструкторских коллективов времён Второй мировой войны в восстановление народного хозяйства УССР: историография вопроса.....	193
<b>Герус-Бахтина Н. А.</b> Немецкие этнические меньшины накануне и в первый год Великой Отечественной войны .....	200
<b>Кравец А. П.</b> Государственно-церковные отношения в Польше в 20–30 гг. XX ст.: опыт баптистских общин. ....	206
<b>Ототюк А. В.</b> Повседневность творческих личностей, работников образования и культуры, творческих организаций – движущих сил украинизации в 1920 – в начале 1930-х гг. ....	218
<b>Скрипник А. Ю.</b> Официальная и оперативная документация военного содержания и ее место в работе гражданских учреждений Киевского генерал-губернаторства в 30-х – 50-х гг. XIX в. ....	229
ВЕДОМОСТИ ОБ АВТОРАХ.....	240

# CONTENTS

## PEDAGOGICAL SCIENCE

<b>Borysov V., Lytvynov A.</b> Usage of modern automated systems of Management of Educational Institution for scheduling. ....	5
<b>Alekseienko-Lemovska L. V.</b> Methodical competence tutors of preschool educational institutions: the nature and conceptual framework.....	14
<b>Bilyk V. G.</b> The conceptual apparatus of study on forming future teachers to health forming activities at primary school. ....	23
<b>Harnyk I.</b> The factors and means of child's mental development in the system of preschool education of great Britain.....	30
<b>Girich Z. I.</b> Modern methods and techniques of teaching speech dialogue in Russian foreign Turkic-speaking students of engineering profile. ....	37
<b>Hryshyna O. A.</b> The analysis of the professional scientific texts for future engineers' reading for specific purposes. ....	46
<b>Zastelo O. V.</b> Integrated application of mathematical methods in the assessment of the students' foreign language competence by the group of experts.....	52
<b>Yin Han.</b> Pedagogical interaction as an important factor to improve the ethno and art training of future teachers of music. ....	63
<b>Kerpatenko J. V., Shcherbyna H. A.</b> Abbreviations as a way of language economy in students' teaching during foreign language course in social and political field. ....	70
<b>Kmita E. V.</b> Methodical system of retraining of controllers of air traffic control as a constituent of development of their professional communicative competence is in Germanium.....	77
<b>Korol' T. H.</b> Adaptive Testing of English Reading for Specific Purposes. ....	86
<b>Kuzmenko V. I.</b> Organizational and Pedagogical Prerequisites of Students' Formation of Concepts in Secondary Schools in Rural Areas in Terms of Specialized Education.....	94
<b>Liu Ventszung.</b> Analysis the results of experimental studies of shaping the future music teachers' vocal-pedagogical skills. ....	101
<b>Mikhaliuk A. M.</b> Significance of Ukrainian piano art as a means of formation of performing culture of the future teachers of music. ....	109
<b>Nikolaev K. D.</b> Passing ahead education for steady development as an innovative form of organization of educational space of retraining of teachers.....	116
<b>Parshykova Olena.</b> The consistency of acquisition a foreign language by younger students as one of the preconditions for determination of the foreign language content of primary school pupils. ....	125
<b>Synekop O. S.</b> The learner component in learner-centred approach in teaching English the students of technical specialities by means of interdisciplinary connections. ....	132

**Fedoseev S. E.** Interactive teaching forms and methods of algebra and analysis principles. .... 139

**Zhang Lu.** The content and structure essence of choral-conducting training  
the future music teachers to work in educational institutions. .... 147

**HISTORICAL SCIENCE**

**Andreikiv C. V.** Characteristic of Boyko traditional weaving and tailoring  
(second half of the XIXth – mid XXth century)..... 156

**Bey R. V.** Laboratory of Engineering and Problems of Agricultural Mechanics  
of Academy of Sciences of the USSR (1945–1956)..... 167

**Berezovskaya V. V.** Danubian principalities on the road  
to independence: 1856–1857 years of failed attempts. .... 172

**Boroday I. S.** Formation of the theory of sperm of farm animal cryopreservation. .... 179

**Bulakh T. D.** Propaganda popularizing in the Ukrainian village in 1953–1964 ..... 184

**Vashchenko S. V.** The constructive teams' contribution during the reconstruction  
of national economy of USSR in the course of World War II: historiography issues. .... 193

**Gerus-Bakhtina N. A.** German ethnic minorities before and the first year of World War II..... 200

**Kravets A. P.** The Relationships between the Church and the State in Poland  
in 20–30s of XX century: an Experience of the Baptist Congregations. .... 206

**Ototiyk O. V.** Everyday life of masters, workers of education and culture, creative organizations –  
the forces of ukrainization in 1920 – early 1930's. .... 218

**Skrypnyk Anatolii.** Official and working military documentation and its place  
in the work of civil institutions of Kiev provinse in 30-ies and 50-ies of the 19-th century. .... 229

INFORMATION ABOUT AUTHORS.....240